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Bieruń | Lędziny | Imielin | Chełm Śląski | Bojszowy

Opublikowano ranking aktywności gmin w programie 
„Czyste Powietrze”. Honoru naszego powiatu bronią 
Bojszowy, które znalazły się w pierwszej setce tego 
prestiżowego, ogólnopolskiego zestawienia. 
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Bruksela chce wykończyć 
nasz powiat? 
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Na biednie i na bogato.
 str. 5  str. 4

Kulturalne Clemensy przyznane! 
COPCO Imielin.
Na ścieżce chwały.

Imielin  3160 zł
Chełm Śląski 3067 zł
Bieruń 2935 zł
Lędziny 2052 zł
Bojszowy 1881 zł

Życzymy PaństwuŻyczymy Państwu
wiary, zdrowia, wiary, zdrowia, 

nadziei i miłości.nadziei i miłości.

redakcjaredakcja

KAŻDY WALCZY ZE SMOGIEMKAŻDY WALCZY ZE SMOGIEM
trochę lepiej lub trochę gorzejtrochę lepiej lub trochę gorzej

Bojszowy 
48

Imielin 
366

Chełm Śl. 
400

Bieruń 
617

Lędziny 
926

Bojszowy - jedyna gmina z naszego powiatu w czołówce rankingu „Czyste Powietrze”.
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Planowane przez Unię Europejską rozpo-
rządzenie o ograniczeniu emisji meta-
nu należy do najbardziej gorących tema-

tów w polskich mediach. Jeśli te przepisy wej-
dą w życie ucierpi narodowa gospodarka, a ślą-
skie górnictwo otrzyma cios, po którym może 
się nie podnieść. Bruksela chce wprowadzić nor-
my emisyjne, którym w Polsce mogą sprostać je-
dynie trzy niemetanowe kopalnie. Restrykcyjne 
przepisy, dopuszczające emisję 5 ton gazu na ty-
siąc ton wydobytego węgla, miałyby wejść w ży-
cie w 2027 roku. Nie oznacza to, że pozostałe ko-
palnie, w tym Piast-Ziemowit, dostaną wtedy na-
kaz zamknięcia. 

Unia Europejska załatwia  
takie sprawy  
w białych rękawiczkach. 

Po prostu dostosowanie infrastruktury do pro-
ponowanych wymogów byłoby w tak krótkim cza-
sie niemożliwe, a kary idące w miliardy złotych 
zrujnowałyby Polską Grupę Górniczą i inne spół-
ki wydobywcze. 

Nikt w Polsce nie neguje konieczności reduk-
cji gazów cieplarnianych, do których należy me-
tan. Chodzi jedynie o to, aby unijne ustawodaw-

stwo nie wyprzedzało, lecz szło w parze z rozwo-
jem technologii. Polskie ośrodki badawcze mogą 
pochwalić się sporymi osiągnięciami, jeśli chodzi 
o rozwiązania ograniczające emisję metanu. Obie-
cująco wyglądają, m.in. prace konsorcjum AGH- 
PWR-UMCS, Instytutu Inżynierii Chemicznej  
w Gliwicach czy firmy Profile. Potrzebujemy jed-
nak więcej czasu i przede wszystkim pieniędzy. 
Tymczasem Unia Europejska jednego i drugiego 
nie chce nam dać. 

Swoją drogą ten niezwykły 
pośpiech Brukseli, jeśli chodzi  
o tempo ograniczania emisji 
metanu, jest bardzo zastanawiający 
by nie powiedzieć: podejrzany. 

Neutralność klimatyczną Unia Europejska 
ma osiągnąć w 2050 roku. W Polsce zaś obowią-
zuje umowa społeczna zawarta między rządem 
a związkami zawodowymi zakładająca zakoń-
czenie stopniowej likwidacji kopalń do 2049 ro-
ku (2035 - Piast i 2037 - Ziemowit). Oznacza 
to, że metan z naszego górnictwa nie jest żad-
ną przeszkodą w realizacji celów unijnej polity-
ki klimatycznej. Mimo to Bruksela narzuca ta-
kie tempo walki z metanem, że polskie kopalnie 

znajdą się pod ścianą już za cztery lata. Być mo-
że w tych działaniach jest też drugie dno. Ma-
ło się mówi o tym w mediach, ale kilka firm 
na świecie oferuje gotowe i bardzo kosztowne 
technologie umożliwiające spełnienie tych wy-
śrubowanych norm. 

Liderem na tym rynku jest 
niemiecki koncern Dürr Megtec. 

Oficjalnie nikt tego nie powie, ale cały projekt 
rozporządzenia metanowego może niewiele mieć 
wspólnego z troską o klimat, a być jedynie ele-
mentem gospodarczej walki o rynkową domi-
nację. Sprawa jest o tyle bulwersująca, ponieważ  
w Parlamencie Europejskim sprawozdawcą roz-
porządzenia metanowego jest niemiecka euro-
posłanka z ramienia Zielonych Jutta Paulus. Jak 
wykazało śledztwo międzynarodowego portalu 
„Politico”, przy opiniowaniu przepisów korzysta-
ła ona z niedozwolonej pomocy ze strony skraj-
nie radykalnej amerykańskiej organizacji ekolo-
gicznej Clean Air Task Force. W centrum jej za-
interesowań jest promocja regulacji uderzają-
cych w europejski sektor energetyczny. Organiza-
cja otrzymuje rocznie ok. 20 mln dolarów dotacji  
i darowizn. Z medialnego śledztwa wynika, że 

spora część środków może pochodzić, m.in. od 
niemieckich donatorów. 

To jeszcze nie koniec 
kontrowersji wokół 
rozporządzenia metanowego. 

Planowane przepisy są bardzo restrykcyjne dla 
unijnych (czyli polskich) producentów węgla, ale 
wyjątkowo łagodne dla importerów tego surow-
ca. Będą tylko mieli obowiązek składania informa-
cji na temat przestrzegania norm środowiskowych  
w kraju skąd pochodzi surowiec. Przecież nie da się 
w stu procentach sprawdzić wiarygodności takich 
deklaracji, a jeśli węgiel płynie z takich krajów, jak 
Chiny, Indie czy Kolumbia, to rzetelność jakichkol-
wiek certyfikatów spada do zera. Jednym słowem, 
rozporządzenie metanowe nie zamyka unijnej go-
spodarki przed węglem, lecz blokuje możliwości 
europejskich producentów tego surowca. 

Reasumując - unijna polityka metanowa ma nie-
wiele wspólnego z walką o klimat, lecz jest elemen-
tem globalnej bitwy o gospodarcze wpływy. Jedni 
na tym zarobią, a inni stracą. Szkoda, że w tej dru-
giej grupie mogą się znaleźć mieszkańcy powiatu 
bieruńsko-lędzińskiego.

Jerzy Filar 

Bruksela walczy z metanem 
czy z polskim górnictwem?
Czy nam to się podoba czy nie kopalnia Piast-Ziemowit jest największym pracodawcą w naszym 
powiecie, a podatki z tego źródła stanowią poważną część dochodów Bierunia i Lędzin. Te dobre 
czasy mogą się skończyć szybciej, niż przypuszczamy. Wszystko z powodu polityki klimatycznej 
Unii Europejskiej, która ma coraz mniej wspólnego z troską o środowisko. 
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Ministerstwo Finansów opracowało wskaźnik 
na podstawie dochodów z tytułu opłat i po-
datków od nieruchomości, rolnego i leśnego, 

a także udziałów we wpływach z CIT i PIT. Dobrą pozy-
cję w rankingu mają miejscowości, gdzie coś się dzieje. 
Samorządy potrafią wykorzystać rozwojowe szanse i two-
rzą dobre warunki do wzmacniania lokalnej przedsię-
biorczości oraz wiedzą jak zainteresować zewnętrznych 
inwestorów. W zestawieniu powiatów województwa ślą-

skiego, bieruńsko-lędziński nie wypada źle. Zajmujemy 
piąte miejsce w gronie 17 jednostek administracyjnych. 
Umowną granicą między liderami a resztą jest kwota 300 
zł. Jesteśmy nad tą kreską. 

Dochody podatkowe dla gmin wyglądają inaczej, niż 
w powiatach. Za dobry wynik uznaje się wskaźnik na 
poziomie 3 tys. zł. Imielin i Chełm Śląski są nad kreską,  
a Bieruniowi brakuje bardzo niewiele. Niestety, Lędziny  
i Bojszowy wypadają słabo na tle regionu.

mikołowski
bielski

tarnogórski
będziński

bieruńsko-lędziński
pszczyński

gliwicki
rybnicki

cieszyński
zawierciański

kłobucki
myszkowski

wodzisławski
częstochowski

lubliniecki
raciborski

żywiecki

Gminy dwóch prędkości?
Ministerstwo Finansów 
opublikowało wskaźnik 
dochodów podatkowych 
w przeliczeniu na 
jednego mieszkańca na 
rok 2023. Na tle innych, 
śląskich powiatów 
bieruńsko-lędziński nie 
wypadł źle. Natomiast 
są duże dysproporcje 
między gminami 
tworzącymi nasz powiat. 

Imielin

Chełm Śląski

Lędziny

Bieruń

Bojszowy

3160 zł

3067 zł 2052 zł

2935 zł

1881 zł

Wskaźnik dochodów podatkowych w złotówkach  
w przeliczeniu na jednego mieszkańca na rok 2023

367
325
324

315
307

298
288

268
266
265
264
262

248
245
240

232
232
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Laudacje kolejno wygłosili Sonia Wilk - ku-
stosz, kierownik Działu Plastyki Nieprofe-
sjonalnej Muzeum Śląskiego, Alojzy Lysko - 

pisarz regionalista, Ilona Cuber-Cebula - laureatka 
Clemensa Pro Cultura 2007. 

Uroczystość poprowadził aktor Mirosław Neinert 
- dyrektor Teatru Korez, a przed publicznością wy-
stąpili sopranistka, solistka Opery Śląskiej Leokadia 
Duży i pianista NOSPR-u Piotr Kopiński. 

JAN JAGODA jest malarzem intuicyjnym miesz-
kającym w Imielinie. Jego obrazy doceniane są przez 
jury konkursów, w których zdobywa główne na-
grody, otrzymał m.in. Grand Prix Ogólnopolskiego 
Konkursu Plastycznego dla Twórców Nieprofesjo-
nalnych im. Pawła Wróbla za obraz „Kwartet Smycz-

kowy”, który zakupiło do swoich zbiorów Muzeum 
Śląskie w Katowicach. W kolekcji katowickiego mu-
zeum znajduje się obecnie już 9 obrazów artysty. 
Przynależy do prestiżowej „Grupy Janowskiej”, Klu-
bu Plastyka „Kontrast” i grupy plastycznej „Kastalia”. 

Kapituła nagrodę Janowi Jagodzie przyznała jed-
nogłośnie, jako twórcy nieprofesjonalnemu, którego 
malarstwo zachwyca kreską, barwą oraz swoistym, 
unikalnym sposobem interpretacji prezentowanych 
wątków tematycznych. Na przestrzeni lat artysta wy-
kształcił własny indywidualny warsztat twórczy, któ-
ry nieustanie doskonali.

HENRYK GANOBIS jest pisarzem-regionalistą, 
archiwistą gromadzącym pamiątki lokalnej historii 
- relacje, dokumenty i fotografie. Osiadł w Kopcio-

wicach. W dorobku ma liczne artykuły publikowane  
w kwartalniku „Strony Ziemi Pszczyńskiej” oraz 
książki: „Ożywieni przez Miłość i Pamięć”, „Sagi 
Górnośląskie”, „Dwory Pogranicza”, które powstały 
we współpracy z Alojzym Lyską. 

Kapituła przyznała mu powiatową nagrodę kultu-
ralną jednogłośnie jako pisarzowi-regionaliście, któ-
ry niestrudzenie gromadzi świadectwa przeszłości 
Śląska, powiatu bieruńsko-lędzińskiego, jego gmin  
i mieszkańców. Zamieszkały w Chełmie Śląskim do-
kumentalista jest autorem książek i artykułów. Foto-
grafie pochodzące z jego kolekcji wzbogaciły, m.in. 
album „Razem tworzymy historię Bierunia”.

MIROSŁAW LESZCZYK i BOGUSŁAW ŻO-
GAŁA (+) to społecznikowski tandem z Lędzin, któ-
rzy swoim długoletnim działaniem ze wszech miar za-
służył na to honorowe wyróżnienie. Ich bezprzykładne  
i bezinteresowne zaangażowanie w sprawy naszej po-
wiatowej wspólnoty zaowocowało licznymi inicjatywa-
mi na rzecz rozwoju, wspierania i popularyzacji lokal-
nej kultury. Kapituła przyznała nagrody jednogłośnie.

Mirosław Leszczyk zainicjował, m.in. powstanie 
Towarzystwa Kulturalnego im. Anielina Fabery, Klu-
bu „Tygodnika Powszechnego” w powiecie bieruń-
sko-lędzińskim oraz Klubu Plastyka „Kontrast”, któ-
rego jest aktywnym członkiem - maluje amatorsko. 
Jest wydawcą, dziennikarzem obywatelskim, publi-
cystą i popularyzatorem kultury i historii regionu. 
Działa na rzecz lokalnego środowiska seniorskiego.

Bogusław Żogała był prezesem lędzińskiego Koła 
Turystycznego i instruktorem Koła Historyczno-Re-
gionalnego w Lędzinach oraz wiceprezesem Polskie-
go Towarzystwa Przyjaciół Książek. Inicjował wie-
le społecznych działań, m.in. współpracę z Kozami 
(skąd w 1770 roku przybyli do Hołdunowa prześla-
dowani protestanccy osadnicy), 240-lecie murowa-
nego kościoła św. Klemensa, czy organizację jubile-
uszu 250-lecia Hołdunowa.

źródło: powiatbl.pl

MAREK SPYRA,  
wiceprzewodniczący Rady Powiatu 
Bieruńsko-Lędzińskiego.
Skromność, zaangażowanie, poświęcenie  
i umiłowanie losów swojej małej ojczyzny. Te 
cechy Mirosława Leszczyka i śp. Bogusława 
Żogały sprawiły, że stali się oni tegorocznymi 
laureatami nagrody Clemens Pro Publico 
Bono 2022. Czas to wartość, którą można 
łatwo zmierzyć, jednak upływa nazbyt szybko. 
Niewłaściwe zagospodarowany przelewa się 
między palcami nim stracimy go z horyzontu 
życia bezpowrotnie. Mirek i śp. Boguś poświęcali 
swój czas Lędzinom. Zawsze byli ludźmi czynu, 
którzy z pełnym zaangażowaniem włączali się  
w życie publiczne i kulturalne. Idea Pro Bono to 
nie tylko łacińska formułka, której potwierdzenie 
odnajdujemy w ludziach najczęściej pełnych 
skromności i pokory. I tak właśnie widzę 
Mirosława Leszczyka, i tak pamiętam  
śp. Bogusia Żogałę. Cieszę się, że wnioski złożone 
przez przedstawicieli parafii ewangelicko-
augsburskiej: Manfreda Centner, proboszcza  
ks. Adama Malina, Koło Turystyczno - Historyczne 
im. Bogusława Żogały reprezentowane przez 
Zdzisława Rudola wraz ze mną, Jerzym Mantajem 
oraz Marcinem Majerem, znalazły akceptację  
i uznanie szanownej kapituły. 

Sebastian Macioł, 
wiceburmistrz Bierunia
Henryk Ganobis jest i naszym, samorządowców, 
nauczycielem. Między innymi dzięki jego 
wskazówkom - a staje się aktywny zawsze, 
gdy jako gmina „zabieramy” się za restaurację 
jakiegoś historycznego obiektu czy miejsca 
- mamy dziś w Bieruniu tak piękne miejsca 
jak Pomnik Powstańców Śląskich na skwerze 
o tej samej nazwie czy pięknie odnowiony 
nowobieruński dworzec kolejowy, dziś 
pełniący funkcję centrum przesiadkowego. 
Gdyby nie jego uwagi, pewnie wielu detali nie 
wzięlibyśmy pod uwagę przy prowadzeniu prac, 
a tak dzisiaj te szczegóły cieszą nas i cieszyć 
będą kolejne pokolenia. W przypadku Pana 
Henryka, nawet jeśli pojawia się krytyka,  
to jest ona konstruktywna, nie obrażamy się,  
że ma inne zdanie, ale analizujemy je i, cóż...,  
dość często przyznajemy mu rację.

Clemensy 2022 rozdane!
u Po raz 21. wręczone zostały Nagrody Starosty Bieruńsko-Lędzińskiego  

w dziedzinie kultury za 2022 rok. „Clemensa” Pro Arte otrzymał  
Jan Jagoda, Pro Cultura - Henryk Ganobis, a Pro Publico Bono trafił 
do Mirosława Leszczyka oraz zmarłego Bogusława Żogały. 

Jan Jagoda Henryk Ganobis

Mirosław Leszczyk Bogusław Żogała
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INFORMUJE I ZAPRASZA NA:
31 marca 2023 piątek godz. 19.00 Lędziny 

Drogę Krzyżową szlakiem męczeńskiej śmierci 
Sługi Bożego ks. Pawła Kontnego.

10 maja 2023 środa godz. 8.00 
Pielgrzymkę autokarową: 

Lędziny - Alwernia - Ecce Homo/sanktuarium św. Brata Alberta/ 
- Czerna /sanktuarium Matki Bożej Szkaplerznej/

13 maja 2023 sobota godz. 10.00 
I Bieg Harcerski i Rodzinny „7 wzgórz lędzińskich”

19 maja 2023 piątek godz. 18.30 
III Bieg „Klimontowa Mila” czyli biegi wokół kościoła św. Klemensa. 

Wszystkie kategorie. Dodatkowo Nordic walking.

14 czerwca 2023 środa godz. 8.00 
Pielgrzymkę autokarową: 

Lędziny - Mogiła - Nowa Huta Mistrzejowice - Łagiewniki

16 czerwca 2023 piątek godz. 18.00 
II Marsz dla Jezusa. 

Z kościoła św. Klemensa do kościoła Chrystusa Króla 
w Hołdunowie /Ewangelizacja/.

26 czerwca -1 lipca 2023 
Pielgrzymkę autokarową: 
Czechy - Niemcy - Austria
/zostały 4 ostatnie miejsca/. 

Zwiedzanie Pragi, Wiednia, Altotting, Mariazell, Kahlenberg, 
miejsca powstania kolędy „Cicha noc” itd.

PARAFIA ŚW. KLEMENSA PARAFIA ŚW. KLEMENSA 
W LĘDZINACHW LĘDZINACH

REKLAMA

Zamiast o sportowych suk-
cesach, w kontekście MKS 
Lędziny mówi się częściej 

o organizacyjnych problemach 
klubu. Pisaliśmy już o tym na na-
szych łamach. W tegorocznym 
budżecie Lędzin nie ma pieniędzy 
dla klubów sportowych. Magi-
strat podpisał wprawdzie umowy 
na finansowanie zajęć sportowych  
z programu przeciwdziałania al-

koholizmowi. Z tak zwanego 
„korkowego” można pokryć czę-
ściowy koszt instruktorów, ale 
kwota ta nie zabezpiecza innych 
kosztów związanych z organizacją 
zajęć. Szczególnie dotkliwie sytu-
acja ta uderzyła w MKS Lędziny. 
Klub od lat, oprócz prowadzenia 
zajęć dla dzieci i młodzieży, utrzy-
muje boiska i opłaca media w czę-
ści budynku, który zajmuje. Te 

koszty - póki co - nie zostały wzię-
te pod uwagę przez miasto. Sytu-
acja wygląda tak, że najlepszy klub 
piłkarski w powiecie został po-
zbawiony pieniędzy na stypendia 
sportowe dla zawodników, opłaty 
startowe czy organizację meczów. 
Doszło do tego, że zarząd klubu 
całkiem poważnie brał pod uwa-
gę możliwość wycofania się z roz-
grywek czwartej ligi. Na szczęście 
piłkarze grają, ale niepewna sytu-
acja ma negatywny wpływ na at-
mosferę w klubie. Na razie MKS 
radzi sobie dobrze. Rundę wio-
senną rozpoczął od niespodzie-
wanego zwycięstwa 1:0, w wyjaz-
dowym meczu z Kuźnią Ustroń.  
W drugim meczu kolejki nasi pił-
karze zremisowali u siebie 2:2 z fa-
woryzowanym Podbeskidziem II 
Bielsko-Biała. W Pucharze Pol-
skim poszło gorzej. MKS Lędziny 
przegrał 1:4 z GKS II Tychy.

Zakończył się sezon zasadniczy drugiej ligi siat-
kówki kobiet. Gdyby ktoś nie wiedział, jaki był 
wynik ostatniej kolejki odpowiadamy, że taki 

jak zawsze. Siatkarki z Imielina pokonały mocny ze-
spół Inex Sandecji Nowy Sącz. Choć trzeba przyznać, 
że to nie był spacerek. Góralki z Nowego Sącza poka-
zały charakter. Mecz był wyrównany i zacięty, ale wy-
grać musiała lepsza drużyna. Nie jesteśmy specjalista-
mi w statystykach kobiecej siatkówki, ale można za-
łożyć, że takiego debiutu, jaki zaprezentował COPCO 
Imielin, w drugiej lidze jeszcze nie było. Na począt-
ku sezonu niektórzy komentatorzy oceniali, że sukce-

sem dla imielinianek będzie utrzymanie się w drugiej 
dywizji. Tymczasem siatkarki COPCO przeszły przez 
sezon jak burza. Na 18 rozegranych meczów wygrały 
17! Zwyciężyły w 51 setach tracąc tylko siedem. Be-
niaminek zdominował rozgrywki i szybko stał się fa-
worytem, a na końcu pewniakiem do batalii o pierw-
szą ligę. Łatwo nie będzie. MKS COPCO Imielin wy-
stąpi w grupie z: Silesią Częstochowa, AZS AWF War-
szawa i Libero VIP Biesiadowo Aleksandrów Łódzki. 
Kibicujmy dziewczynom z Imielina, bo mają szansę 
aby stać się ogólnopolską, sportową marką nie tylko 
dla swojego miasta, ale całego powiatu. 

Na ścieżce chwały
u Siatkarki COPCO Imielin dokonały rzeczy 

niebywałej w historii krajowej siatkówki. 

GKS Tychy za silny dla MKS Lędziny
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W lidze radzą sobie dobrze, ale z Pucharem Polski musieli się pożegnać.
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ZIELONYpowiat
Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 

WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Ranking utworzony został na 
podstawie dostarczonych przez 
wojewódzkie fundusze ochrony 

środowiska i gospodarki wodnej danych 
o liczbie wniosków do programu „Czyste 
Powietrze” złożonych przez właścicieli 
budynków jednorodzinnych w poszcze-
gólnych gminach. 

O pozycji miejscowości 
w zestawieniu decyduje 
wskaźnik, którego wartość 
wyznacza liczba wniosków 
złożonych z terenu danej 
gminy na 1000 budynków 
jednorodzinnych. 

Na pierwszym miejscu znajdują się Go-
czałkowice-Zdrój. Tam też odbyła się kon-
ferencja prasowa, podcza której opubli-
kowano ranking programu „Czyste Po-
wietrze” za 2022 rok. Co czwarta gmina  
w pierwszej setce jest z województwa śląskie-
go. Na drugim miejscu uplasowało się woje-

wództwo kujawsko-pomorskie (18 gmin  
w pierwszej setce najaktywniejszych).

- Ranking ma na celu zachęcać samo-
rządy do jeszcze większego zaangażowa-
nia się w program „Czyste Powietrze”, pro-
mocję termomodernizacji domów i wy-
mianę starych źródeł ciepła wśród miesz-
kańców. Najaktywniejsze gminy na koniec 
2023 r. będą mogły zakwalifikować się do 
dodatkowego finansowania. 25 mln zł na 
ten cel NFOŚiGW rozdysponuje na po-
czątku 2024 roku. Szczegóły tego mecha-
nizmu ogłosimy niebawem - mówi Paweł 
Mirowski, wiceprezes NFOŚiGW oraz 
pełnomocnik premiera ds. programu 

„Czyste Powietrze” i efektywności ener-
getycznej budynków.

- Program jest impulsem dla rozwią-
zania problemu smogu, dając jednocze-
śnie gospodarstwom domowym możli-
wość znaczącego obniżenia rachunków za 
ogrzewanie. Efektywne wdrożenie progra-
mu wpłynie również korzystnie na bez-
pieczeństwo energetyczne Polski, gdyż 
zmniejszenie zużycia energii ograniczy 
konieczność importu paliw kopalnych. 
Aktywny udział samorządów w progra-
mie ma kluczowe znaczenie. Tam, gdzie 
władze lokalne działają sprawnie, tam wi-
dać efekty w postaci liczby wymienionych 

kopciuchów i ocieplonych domów - doda-
je Andrzej Guła, lider Polskiego Alarmu 
Smogowego. 

- Cieszymy się, że program „Czyste Po-
wietrze” dociera do coraz większej liczby 
gmin w całej Polsce. Z rankingu widać, że 
najwięcej wniosków do programu pochodzi 
z województwa śląskiego, gdzie władze sa-
morządowe z determinacją wdrażają za-
pisy uchwał antysmogowych. Kontynu-
owanie działań na rzecz popularyzowania 
„Czystego Powietrza”, a także obowiązy-
wanie i przestrzeganie uchwał antysmogo-
wych znacząco przyczyni się do rozwiąza-
nia problemu zimowego smogu w Polsce - 
mówi Marcus Heinz, przedstawiciel Ban-
ku Światowego na Polskę i kraje bałtyckie.

Co już wiemy o programie  
„Mój Prąd 5.0” z dotacjami  
nie tylko na fotowoltaikę,  
ale też i pompy ciepła? 

Nowością w programie Mój Prąd 5.” ma być 
dalsze rozszerzanie programu nie tylko o foto-

woltaikę, magazyny energii i systemy sterowa-
nia ogrzewaniem, ale też i pompy ciepła po-
wietrzne i gruntowe oraz kolektory słoneczne 
do ogrzania wody. Zostanie także rozszerzony 
katalog beneficjentów mogących ubiegać się  
o dotację. Właściciele, którzy mają w domu pie-
ce na drewno, gaz, węgiel lub ciepło systemowe 

też będą mogli zainwestować w dodatkowe źró-
dła ogrzewania oraz kolektory słoneczne.

- Będzie to już nabór ciągły. Program będzie 
kompleksowym wsparciem w procesie prze-
kształcania budynku jednorodzinnego w ni-
skoemisyjny i efektywny energetycznie dom. To 
nasza odpowiedź na najczęściej zgłaszane po-

trzeby społeczne. Niezależnie od tego, czy dziś 
dom ogrzewany jest gazem, peletem czy cie-
płem systemowym, od kwietnia będzie moż-
na dokonać remontu i inwestycji, które pozwo-
lą w znaczący sposób obniżyć koszty ogrzewa-
nia i energii elektrycznej - podkreśliła minister 
Anna Moskwa.

Rusza „Mój Prąd 5.0”
W kwietniu zostanie uruchomiona kolejna edycja 
programu „Mój Prąd 5.0.”, ogłosiła Anna Moskwa, 
minister Klimatu i Środowiska. Maksymalna kwota 
dofinansowania wyniesie 58 tys. zł. fot
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Śląsk antysmogowym lideremRanking aktywności gmin 
w programie „Czyste 
Powietrze” za rok 2022 
opublikowany przez 
Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej (NFOŚiGW), Polski 
Alarm Smogowy oraz Bank 
Światowy wskazuje,  
że w antysmogowej bitwie 
niekwestionowanymi 
liderami są miejscowości 
województwa śląskiego. 
W pierwszej setce 
najaktywniejszych gmin 
aż 25 pochodzi z naszego 
regionu. W tym gronie są 
Bojszowy na 48 pozycji. 
Miejsca pozostałych gmin 
naszego powiatu: Imielin 
- 366, Chełm Śląski - 400, 
Bieruń - 617, Lędziny - 926. 

TOMASZ BEDNAREK, prezes 
WFOŚiGW w Katowicach: 
Cieszy mnie tak liczna reprezentacja 
gmin województwa śląskiego  
w rankingu, bo to znaczy, że całe 
województwo pracuje na rzecz 
poprawy jakości powietrza. 



ZIELONYpowiat
Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 
WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Z 188 zgłoszeń, które w tym ro-
ku nadesłano, Jury wyłoniło 
79 najciekawszych i wartościo-

wych projektów zielonych pracowni. 
Na ich realizację szkoły otrzymają łącz-
nie prawie 940 tys. zł. Z naszego po-

wiatu nagrodzono jeden projekt: Szko-
ły Podstawowej nr 1 im. Powstańców 
Śląskich w Imielinie. Placówka otrzyma  
12 tys. zł nagrody. 

- Z pozyskanych środków stworzona zo-
stanie nowoczesna pracownia na potrzeby 

nauk przyrodniczych, biologicznych, geo-
graficznych i chemiczno-fizycznych. Bę-
dzie można z niej korzystać już od wrze-
śnia - zapewnia szkoła na fb.

Przedmiotem konkursu było utwo-
rzenie projektu szkolnej pracowni na 

potrzeby nauk przyrodniczych, biolo-
gicznych, ekologicznych, geograficz-
nych, geologicznych czy chemiczno-fi-
zycznych. Maksymalna wysokość na-
grody nie mogła przekroczyć 20 proc. 
kosztu całkowitego wdrożenia projektu 
i stanowić więcej niż 12 tys. zł.

Teraz czas na Zieloną 
Pracownię 2023!

Fundusz dołoży też do wyposażenia 
ekopracowni w szkołach do 48 tys. zł, ale 
by tak się stało ich organy prowadzące 
muszą złożyć wnioski w drugim z kon-
kursów „Zielona Pracownia’2023”. Doty-

czy to także tych nagrodzonych w kon-
kursie pn. „Zielona Pracownia_Pro-
jekt’2023”.

Celem konkursu „Zielona Pracow-
nia’2023” jest dofinansowanie w for-
mie dotacji wniosków dotyczących 
utworzenia pracowni na potrzeby na-
uk przyrodniczych, biologicznych, 
ekologicznych, geograficznych, che-
miczno-fizycznych czy geologicznych  
w klasach 4-8 szkół podstawowych oraz 
w szkołach średnich. Dotacja będzie 
udzielana z uwzględnieniem efektów 
zadania i możliwości finansowych Fun-
duszu do wysokości 80% kosztów kwa-
lifikowanych z zastrzeżeniem, że mak-
symalna kwota dotacji nie może prze-
kroczyć 48 tys. zł.

Wnioski w konkursie „Zielona Pra-
cownia’2023” składać można w ter-
minie do 12 kwietnia 2023 roku do 
godz. 15.30.

Zaczęło się w 1993 roku…

od niewielkiej instytucji, która w pierwszych la-
tach funkcjonowania projektami wspierała wielkich 
trucicieli w dochodzeniu i osiąganiu efektów ekolo-
gicznych. Na początku Fundusz wspierał przemia-
ny w przemyśle ciężkim. Przeznaczał środki na mo-
dernizację zakładów i rekultywację pozostawionych 
terenów poprzemysłowych. Przez lata głównym be-
neficjentem Funduszu był właśnie wielki przemysł, 
samorządy czy spółdzielnie mieszkaniowe.

Dziś Fundusz wspiera także Polaków 
w walce o czyste powietrze.

Oferuje programy skierowane do prywatnych 
właściciele domów i mieszkań, którzy mogą skorzy-
stać z dofinansowania na wymianę tzw. kopciucha 

czy kompleksową termomodernizację domów w ra-
mach takich programów jak: „Czyste powietrze” al-
bo na budowę przydomowych zbiorników retencyj-
nych - „Moja woda”, czy też przydomowych oczysz-
czalni ścieków -„Przydomowa oczyszczalnia”. 

Wspomaga także straż pożarną 
i dba o edukację ekologiczną.

Do strażaków z Państwowej i Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej kieruje szereg programów na moder-
nizację wyposażenia oraz termomodernizację re-
miz. To także cała rzesza instytucji publicznych, 
gmin czy organizacji pozarządowych, które wspie-
ra od 30 lat. To także szkoły województwa śląskie-
go, które już od 8 lat otrzymują dotacje finansują-
ce tworzenie nowoczesnych pracowni przyrodni-
czych, biologicznych, ekologicznych, geograficz-

nych, chemiczno-fizycznych czy geologicznych,  
w ramach niezwykle popularnego programu „Zie-
lona Pracownia”. To również współpraca z uczel-
niami, dzięki której już od 7 lat nad Śląskiem lata 
balon mobilnego laboratorium ULKA (Uniwersy-

teckie Laboratoria Kontroli Atmosfery), które bada 
stan jakości powietrza.

Dziś Fundusz udziela nawet miliard złotych dofi-
nansowania w ciągu jednego roku. Jest to zasługa je-
go zespołu - 250 pracowników.

Prezes WFOŚiGW w Katowicach Tomasz Bednarek pokroił jubileuszowy tort. 

Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach świętował 30. rocznicę powstania. 

30 lat minęło

Projekt „Jedynki” z Imielina nagrodzony!
u Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach 

rozstrzygnął dziewiątą edycję konkursu „Zielona Pracownia_Projekt” skierowanego 
do szkół podstawowych (klasy 4-8) i średnich z województwa śląskiego. 
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Wizualizacja pracowni w Szkole Podstawowej nr 1 im. Powstańców Śląskich w Imielinie. fot
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Zgodnie z relacją przed-
stawicieli PZW, odna-
leziono około 200-300 

martwych ryb oraz kilka ptaków. 

Członkowie związku od razu 
zaczęli odławiać ryby, podczas 
gdy strażacy i policja prowadzili 
rozpoznanie brzegów zbiornika z 

łodzi motorowej. W wyniku tych 
działań ustalono, że śnięcie ryb 
miało miejsce przy zachodnim 
brzegu zbiornika, w jego połu-
dniowej części. WIOŚ Katowice 
przeprowadził rozpoznanie tere-
nu, na którym znaleziono mar-
twe ryby, nie stwierdzając przy 
tym widocznych śladów zanie-
czyszczeń ani odorów. Strażacy 
również nie zauważyli żadnych 
śladów zanieczyszczenia na ca-
łym rozpoznanym akwenie.

Zabezpieczono kilkanaście 
martwych ryb oraz wyłowione 

martwe ptaki, które zostały prze-
kazane do badań. Inspektorzy 
pobrali również próbki wody  
w celu zbadania jej jakości.

Martwe ryby w Dziećkowicach 
to nie pierwsza tego typu sytuacja 
w regionie. W ciągu ostatnich 
lat notowano wiele podobnych 
zdarzeń. Masowe śnięcie ryb jest 
często związane z zanieczyszcze-
niem wody lub innymi czynni-
kami, takimi jak np. brak tlenu. 
Najpoważniejsze zdarzenie tego 
typu miało miejsce w ubiegłym 
roku w wodach Odry.

8 Nasz Powiat marzec 2023 r.

materiał partnera

W ostatnich latach, niekiedy nawet kilkakrotnie w ciągu 
roku, docierały do bieruńskiego magistratu informa-
cje o przykrym zapachu dochodzącym z rzeki Mlecznej  

i plamach substancji ropopochodnej na lustrze wody. 
Za każdym razem podejmowano próby wyjaśnienia sytuacji. Do 

działań angażowano policję, prokuraturę, Wody Polskie i inne podmio-
ty odpowiedzialne za czystość rzek. Powiadamiano też Wojewódzki In-
spektorat Ochrony Środowiska w Katowicach, który podejmował czyn-
ności kontrolne. Dotychczas nie udawało się jednak ustalić przyczyny 
zanieczyszczeń i jego źródła.

 Do kolejnej takiej sytuacji doszło pod koniec stycznia tego roku. 
Do akcji wkroczył WIOŚ, a także bieruński magistrat i straż pożarna.  
W końcu udało się zlokalizować miejsce wycieku substancji ropopo-
chodnej do rzeki. Ustalono też sprawcę. Sprawą zajął się Wydział Zwal-
czania Przestępczości Środowiskowej WIOŚ w Katowicach.

Już wiadomo, kto 
zanieczyszczał Mleczną

Co się stało z rybami w Dziećkowicach?
22 marca Polski Związek Wędkarski zgłosił odkrycie kilkuset martwych ryb w zbiorniku wodnym 
Dziećkowice. Na miejsce natychmiast skierowano odpowiednie służby, w tym prokuraturę, policję, 
inspektorat weterynaryjny oraz Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska w Katowicach.

materiał partnera



Najbardziej popularnym źródłem kanna-
bidolu są konopie siewne. Z roślin tych 
wytwarzany jest olejek CBD (ekstrakt), 

który może być stosowany jako środek o dzia-
łaniu przeciwzapalnym, przeciwbólowym, roz-
kurczowym i przeciwalergicznym. Substancja 
wykazuje również właściwości uspokajające, 
dlatego wykorzystuje się ją wspomagająco 
w leczeniu depresji, zaburzeń nastroju, w sta-
nach nadmiernego stresu. Olejki CBD poda-
je się także zwierzętom - suplementy mogą 
wzmacniać układ immunologiczny, łagodzić 
ból czy chronić układ nerwowy. Mogą być 
wsparciem/uzupełnieniem leczenia weteryna-
ryjnego. Olejki Cannabis Animals nie odurza-
ją, nie uzależniają, pomagają dbać o zdrowie  
i komfort życia pupila.

1. CBD MOŻE POPRAWIĆ 
SAMOPOCZUCIE  
TWOJEGO ULUBIEŃCA!

Czy twój psiak źle znosi rozstania? Jest nad-
pobudliwy? A może cierpi na akustykofobię? 
To powszechne problemy, z którymi boryka się 
wielu właścicieli psów. Rozwiązanie może być 
prostsze niż ci się wydaje - podawanie olejku 
CBD przynosi bardzo dobre rezultaty, o czym 
zapewniają zadowoleni posiadacze zwierza-
ków (https://www.facebook.com/cannimals/). 
Suplement może być twoim sprzymierzeń-
cem w walce z nadmiernym pobudzeniem  
i lękiem ulubieńca.

Długotrwały stres działa destrukcyjnie, pro-
wadzi do rozwoju wielu schorzeń, pogarsza 
komfort życia. Nadmierne napięcie u czwo-
ronoga objawia się zmniejszeniem apetytu, 
przyspieszeniem akcji serca, biegunką, ale 
także nieposłuszeństwem. Stąd już tylko krok 
do poważniejszych problemów i konieczności 
szukania wsparcia u psiego terapeuty. Regu-
larne podawanie pupilowi olejku CBD mo-
że pomóc redukować objawy somatyczne 
stresu, wyregulować działanie układu ner-
wowego. Jeśli twój psiak potrzebuje pomocy, 
rozważ suplementację CBD - podając preparat 
obserwuj reakcje zwierzaka i jego zachowanie 
w trudnych sytuacjach.

2. OLEJEK CBD - ZDROWIE PSIAKA  
NA WYCIĄGNIĘCIE RĘKI

Każdy właściciel marzy, by jego zwierzak 
był silny, zdrowy i aby jak najdłużej mu towa-
rzyszył. Sięgając po olejek Cannabis Animals 
wzmacniasz układ odpornościowy psa, chro-
nisz jego organizm przed rozwojem chorób 
przewlekłych. Wyniki prowadzonych badań 
pokazują, że kannabidiol może być także 
pomocny w leczeniu już istniejących scho-
rzeń, łagodząc ich objawy i hamując po-
stęp. Kiedy zatem warto rozważyć suplemen-
tację olejkami CBD?

n gdy twój podopieczny zmaga się z chorobą 
autoimmunologiczną;

n jeśli psiak cierpi na padaczkę;
n w przypadku toczących się stanów zapalnych;
n w przebiegu chorób neurodegradacyjnych;
n gdy pupil choruje na nowotwór.

Podawanie preparatu może także pomóc  
w łagodzeniu nudności i hamowaniu wymio-
tów. Olejek CBD wzmocni naczynia krwiono-
śne, pozytywnie wpłynie na funkcjonowanie 
układu krążenia. Jak widzisz, ten jeden suple-
ment może mieć zbawienny wpływ na zdro-
wie twojego ulubieńca.

3. KONOPIE SIEWNE NA DŁUŻSZĄ 
MŁODOŚĆ

Choć nie umiemy zatrzymać czasu, możemy 
spowolnić proces starzenia się organizmu. Mi-
mo że brzmi to jak piękna bajka, wcale nią nie 
jest. Związek CBD chroni komórki mózgowe 
przed działaniem wolnych rodników, tym 
samy opóźniając ich degenerację. Te cudow-
ne właściwości konopi siewnych mogą wyko-

rzystać właściciele starszych pupilów. CBD 
stymuluje układ nerwowy, pomaga zrege-
nerować zniszczone komórki. Redukuje stres 
oksydacyjny, dlatego zyskał miano eliksiru 
młodości. Fundując swemu psiakowi terapię 
olejkiem CBD, dbasz o jego zdrowie i dobre sa-
mopoczucie, a jednocześnie gwarantujesz mu 
kurację odmładzającą.

4. OLEJEK KONOPNY NA SZYBSZĄ 
REGENERACJĘ ZWIERZAKA

Wiesz już, że ekstrakt CBD działa pozytyw-
nie na organizm zwierząt, przywracając we-
wnętrzną równowagę, działając uspokajająco, 
przeciwstarzeniowo. Jest też dobrym spo-
sobem na problemy skórne, a nawet trudno 
gojące się rany. CBD pomoże złagodzić stan 
zapalny, przyniesie ulgę przy schorzeniach 
skórnych wywołujących uciążliwy świąd jak 
alergia, czy AZS. To jednak nadal nie wszyst-
ko, co potrafi olejek konopny. Jest on dosko-
nałym środkiem wspomagającym proces re-
generacji zwierzaka po chorobie, czy zabiegu. 

Wystarczy podać pupilowi kilka kropli CBD 
(najlepiej prosto do pyska, gdyż tam wchłania 
się najlepiej), aby pomóc mu odzyskać siły wi-
talne. Rekonwalescencja z olejkiem CBD prze-
biegnie szybciej i sprawniej.

5. CBD NIE UZALEŻNIA, CZYLI 
BEZPIECZEŃSTWO PRZEDE WSZYSTKIM

Gdy słyszysz o konopiach, myślisz o niebez-
piecznych, uzależniających substancjach. Mo-
że nawet obawiasz się podać CBD i zastana-
wiasz, co ma wspólnego ze zdrowiem twojego 
czworonożnego ulubieńca. Nie bój się, olejki 
nie uzależniają i są bezpieczne dla zwierzaków. 

Cannabis Animals to wybór olejków o róż-
nym stężeniu przeznaczonych dla zwierząt 
domowych. Ich wszechstronne działanie mo-
że być odpowiedzią na problemy twojego 
ulubieńca. W małej buteleczce kryje się wielka 
moc, z której teraz możesz śmiało skorzystać. 
Lęki, choroby, agresywne zachowania, alergie 
- być może odpowiedź jest prosta - dobrej ja-
kości olejek konopny!

5 zaskakujących faktów na temat CBD dla zwierząt, 
czyli czego nie wiesz o konopiach siewnych
CBD, czyli kannabidiol jest organicznym związkiem chemicznym pozyskiwanym z odmian konopi siewnej. Zasłynął z terapeutycznych właściwości  
i jako taki wykorzystywany jest, jako wsparcie leczenia wielu dolegliwości - także u naszych pupilów. Jak działa CBD i czy jest bezpieczny?

Co kupisz w sklepie? 
 
 
 
 
 
 

Wszystko, co dobre z konopi
 

olejki z konopi 
ziółka konopne
żywność konopna 
kosmetyki konopne 
książki o ziołach 

20%
rabatu

WYTNIJ KUPON I OTRZYMAJ RABAT
z tym kuponem robiąc zakupy 

w sklepie stacjonarnym otrzymasz 
20% rabatu na olejki CBD

 

na pyszną herbatę konopną 
 

 
ul. Kościelniaka 26a / Mysłowice - Krasowy

Otwarte: pon- pt/ godz. 8.00 - 16.00
 

Zapraszamy 
do sklepu firmowego

 

tel. 533  339 694
www.dobrekonopie.pl 
biuro@dobrekonopie.pl

Na miejscu
bezpłatne 

porady konopne 
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Bieruńskie Przedsiębiorstwo Inżynierii Komunalnej Sp. z o.o.
www.bpik.com.pl

Drodzy Mieszkańcy Bierunia,
Jak wiecie od stycznia 2022 r. wprowadziliśmy zmiany  

w harmonogramie odbiorów odpadów. Części z Państwa zda-
rzało się zapomnieć wystawić pojemnik z odpadami na czas. 
Staraliśmy się dotrzeć do każdego, tak aby otrzymał nowy har-
monogram w wersji papierowej czy też elektronicznej. Ser-
decznie zachęcamy do sprawdzenia dat kolejnych odbiorów, 
kilkoma dostępnymi kanałami.

Powyższe podyktowane zostało między innymi troską 
o koszty prowadzonej działalności i efektywność tras. Co  
w przyszłości przekłada się bezpośrednio na ofertę jaką 
przedsiębiorstwo składa w przetargu. Dlatego zmiany i dopa-
sowywanie tras jest konieczne. 

Harmonogramy w wersji papierowej były dostarczane do 
mieszkańców w grudniu 2021 r. 

Jeżeli z jakiegoś powodu nie posiadasz harmonogra-
mu, prosimy o zapoznanie się z nim na naszej stronie:  
www.bpik.com.pl oraz stronie urzędu: www.bierun.pl.

Najwygodniejszą opcją posiadającą możliwość przypo-
mnień oraz wiele innych jest aplikacja Eco harmonogram. 

Chcemy odebrać Twoje odpady, wystaw proszę pojemnik 
na czas.

Zespół 
Bieruńskiego Przedsiębiorstwa 

Inżynierii Komunalnej

10 Nasz Powiat marzec 2023 r.

NOWE GODZINY OTWARCIA! 
poniedziałek-piątek 9-19, sobota 9-13

Lędzińska 14, Tel. 885 020 020, 32 326 64 09

n Specjalista chorób oczu
n Optometrysta 
n Profesjonalne bezpłatne badanie wzroku 
n Stylista opraw okularowych
n Szkła progresywne personalizowane  

do Twoich wymagań
n Soczewki kontaktowe 
n Ubezpieczenie okularów 

od uszkodzeń i kradzieży
n Realizacja zniżek NFZ
n Akcesoria optyczne
n Naprawa i serwis okularów

REKLAMA
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- Kim jest Grupa Alseva, czym Pań-
stwo się zajmujecie?

DM: Istniejemy na polskim rynku 
od 2015 roku. Jesteśmy dostawcą inno-
wacyjnych rozwiązań dla sektora ener-
getycznego i OZE, specjalizujemy się 
w projektowaniu i budowie wielkopo-
wierzchniowych farm fotowoltaicznych, 
dla których zapewniamy profesjonalną 
obsługę całej inwestycji na każdym jej 
etapie. Naszą misją jest tworzenie fun-
damentów efektywnej, bezpiecznej, czy-
stej i innowacyjnej energetyki w oparciu  
o odpowiednie technologie. Jako gene-
ralny wykonawca farm fotowoltaicznych 
posiadamy własne biuro projektowe,  
w pełni wyposażone zasoby wykonawcze 
i serwisowe oraz ogromne doświadcze-
nie zdobyte przy realizacji ponad 200 
elektrowni fotowoltaicznych w całej Pol-
sce. Jesteśmy również niezależnym pro-
ducentem energii elektrycznej z OZE.

- Czym jest energia przyszłości? 
DM: Chodzi o odnawialne źródła 

energii. Pozyskiwanie zielonej energii 
bazuje na naturalnych, ekologicznych 
i niewyczerpywalnych zasobach, i jest 
przyjazną dla środowiska alternatywą 
dla konwencjonalnych źródeł, której 
rozwój może doskonale uzupełniać miks 
energetyczny jednocześnie przyczynia-
jąc się do obniżenia ogólnych kosztów 
energii. Zgodnie z przyjętą przez Unię 
Europejską strategią rozwoju w dziedzi-
nie klimatu, głównym celem zachodzącej 
transformacji energetycznej jest moż-
liwość zaoferowania niskoemisyjnych, 
oszczędnych i niezawodnych dostaw 

energii. W perspektywie długotermino-
wej cel ten może być osiągnięty, m.in. 
poprzez integrację odnawialnych źródeł 
energii z istniejącą infrastrukturą elek-
troenergetyczną. Wypracowane sposoby 
pozyskiwania energii z OZE gwarantują 
nie tylko bezemisyjną produkcję energii 
elektrycznej czy energii cieplnej, ale też 
niekończące się możliwości wykorzysta-
nia alternatywnych źródeł energii. Tego 
typu inwestycje są opłacalne oraz zapew-
niają nie tylko zwrot kapitału i oszczęd-
ności, ale też stabilność ekonomiczną. 
Nowoczesne i ekologiczne technologie 
OZE napędzają wzrost gospodarczy,  
a więc są nie tylko pożyteczne w kwe-
stiach klimatu i środowiska, ale także  
w kontekście rozwoju nowych miejsc pra-
cy. Coraz korzystniejsze i przynoszące zy-
ski staje się też inwestowanie w odnawial-
ne źródła energii na poziomie lokalnym. 

- Skąd zainteresowanie Śląskiem?
DM: Nasze inwestycje zlokalizowa-

ne są na terenie całego kraju, wybudo-
waliśmy w Polsce już ponad 200 farm 
słonecznych, a w fazie dewelopmentu 
są kolejne tysiące megawatów. Wysoka 
dynamika przyrostu nowych instalacji 
fotowoltaicznych świadczy o olbrzymim 
potencjale krajowego rynku, a także  
o wzroście świadomości ekologicznej 
naszego społeczeństwa i samorządów 
lokalnych. Śląsk jest jednym z obszarów 
mocno zurbanizowanych oraz uprzemy-
słowionych, posiada olbrzymi potencjał 
dla rozwoju odnawialnych źródeł energii 
i magazynów energii. Dołączanie źródeł 
fotowoltaicznych do istniejących instala-

cji przemysłowych jest szczególnie atrak-
cyjne, ponieważ ogniwa fotowoltaiczne 
można łatwo montować na istniejących 
zabudowaniach lub na sąsiadujących  
z nimi niezagospodarowanych terenach, 
pozwalając przy tym obniżyć koszty 
produkcji zakładów przemysłowych  
z tytułu wytworzenia dodatkowej energii 
elektrycznej. Czas zwrotu inwestycji po-
niesionych na źródła fotowoltaiczne stale 
się skraca, na co znaczny wpływ mają 
rosnące w ostatnich latach ceny energii 
elektrycznej. 

- A co z nadwyżkami prądu? 
DM: Kolejnym krokiem transformacji 

energetycznej zachodzącej na naszych 
oczach, pozwalającym na lepsze wyko-
rzystanie energii ze źródeł fotowoltaicz-
nych jest integracja magazynów energii  
z systemem elektroenergetycznym. Dzię-
ki magazynom zlokalizowanym w pobli-
żu rozproszonych źródeł energii, energia 
elektryczna z odnawialnych źródeł ener-
gii może być wykorzystywana o dowol-
nej porze w miejscu jej wytworzenia.  
W ten sposób można ograniczyć zarów-
no zależność od taryfowych cen energii, 
jak również praktycznie wyeliminować 
koszt przesyłu energii. Magazyny energii 
pomagają również bilansować sieć elek-
troenergetyczną niezależnie od pracy 
odnawialnych źródeł energii, pozwalając 
na lepsze dopasowanie profilu odbior-
ców do aktualnych możliwości prze-
syłowych sieci elektroenergetycznych. 
Można więc powiedzieć, że integracja 
magazynów wpływa pozytywnie na sieć 
elektroenergetyczną, minimalizując ilość 

energii koniecznej do przesyłania w od-
ległe miejsca do innych odbiorców, od-
ciążając tym samym całą infrastrukturę 
elektroenergetyczną, jak również mini-
malizując kosztowne straty przesyłowe.

- Jakie korzyści płyną z lokalizacji 
farm fotowoltaicznych w gminach?

DM: Farma fotowoltaiczna gwa-
rantuje coroczne, znaczące wpływy fi-
nansowe do gminy z tytułu podatków, 
a to finalnie przekłada się na rozwój 
inwestycji publicznych takich jak dro-
gi, szkoły i przedszkola, rozwój kultury 
oraz instytucji publicznych jak szpitale, 
przychodnie, jednostki straży pożarnej. 
Finalnie wszystkie te aspekty składają się 
na zwiększenie bezpieczeństwa i jakości 
życia lokalnych społeczności. Nasze in-
westycje realizujemy zarówno na grun-
tach należących do osób prywatnych, 
jak również prywatnych i publicznych 
firm, jednostek samorządowych, agencji 
rolnych, diecezji. Wszystkie te podmioty, 
po dokładnym przeanalizowaniu umowy 
dzierżawy jak również naszego portfolio 
i doświadczenia zdobytego na przestrze-
ni lat, decydują się na podjęcie współpra-
cy ponieważ widzą w nas wiarygodnego  
i solidnego partnera, z którym warto re-
alizować tego typu przedsięwzięcia. 

- Poszukujecie gruntów pod dzierża-
wę - jak to wygląda w praktyce?

DM: Jesteśmy zainteresowani dzierża-
wieniem gruntów od właścicieli na okres 
29 lat, co wynika ze stopy zwrotu inwe-
stycji, jak również z okresu wydajności 
instalacji. Jeżeli po tym okresie właściciel 

zechce kontynuować dzierżawę, jeste-
śmy na to otwarci, jednak decyzja należy 
wyłącznie do niego. Farmy PV wyma-
gają min. 50 arów, jednak dzierżawimy 
również działki mniejsze. Ważnym wa-
runkiem jest odpowiednia ekspozycja 
terenu, dlatego po zgłoszeniu działki do 
weryfikacji wykonujemy analizę lokali-
zacyjną i techniczno-formalną. Jeśli wy-
nik będzie pozytywny - przechodzimy do 
dalszych etapów. Umowa dzierżawy jest 
podpisywana notarialnie, zgodnie z pol-
ską literą prawa i - co ważne - uwzględnia 
i chroni interesy obu stron. Jako general-
ny wykonawca zobowiązujemy się do 
wypłaty ustalonego czynszu dzierżawne-
go corocznie waloryzowanego o wskaź-
nik GUS, pokrywamy też koszty zwią-
zane z podatkami oraz innymi opłatami 
mogącymi obciążać nieruchomość. 

- Co się dzieje z gruntami i farmą fo-
towoltaiczną po upływie okresu dzier-
żawy?

DM: Już na etapie podpisania umo-
wy zobowiązujemy się do przywrócenia 
działki do stanu pierwotnego po upływie 
okresu dzierżawy i do utylizacji wszel-
kich elementów instalacyjnych. Na farmy 
PV składają się duże ilości stali, krzemu, 
miedzi, aluminium, ale również srebro 
czy selen, które w drodze recyklingu 
można odzyskać, przetworzyć i powtór-
nie wykorzystać. Współpracujemy z fir-
mą Biosystem Elektrorecykling, z którą 
wdrażamy program selektywnej zbiórki 
i recyklingu kompleksowych instalacji 
PV. Stosujemy nowoczesną technologię 
budowy konstrukcji, która nie wymaga 
wylewek i fundamentów - stalowe pale 
wpuszczane są w ziemię na głębokość do 
2 metrów, dlatego po demontażu nie zo-
staje po nich żaden ślad. W trakcie okre-
su dzierżawy zapewniamy też utrzyma-
nie terenów zielonych - bez stosowania 
środków chemicznych. 

- Jak właściciele gruntów mogą 
się z Wami skontaktować w sprawie 
dzierżawy?

DM: Zachęcamy do bezpośredniego 
kontaktu pod numerem 509 698 616 
lub do wypełnienia formularza na naszej 
stronie internetowej alseva.pl

„Napędzaj z nami energię przyszłości na Śląsku” 
zachęca z billboardów firma Alseva. 

O rozwinięcie tematu poprosiliśmy przedstawiciela Spółki, DANIELA MATYJĘ, 
Zastępcę Dyrektora ds. Lokalizacji i Rozwoju Inwestycji OZE.
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